
 اعتبار هزار میلیارد تومانی برای صندوق 
حمایت از اشتغال معلولان

صندوق  گفت:  کشور  بهزیستی  سازمان  سرپرست   
حمایت از اشتغال افراد دارای معلولیت با اعتبار هزار 
میلیارد تومان فعالیت خود را آغاز می کند. سیدجواد 
در  اشتغال  پشتیبانی  مرکز  ایجاد  به  دیروز  حسینی 
استان های کشور اشاره کرد و گفت: برای ایجاد اشتغال 
پایدار که هدف نهایی ماست، نیاز به این مرکز احساس 
شد چرا که ۹۸.۴ درصد افراد تسهیلات خود اشتغالی 
دریافت می کنند اما بخش اعظمی از این مشاغل ناپایدار 
است. وی، حرفه آموزی و اشتغال آفرینی را از اهداف 
بهزیستی عنوان کرد و افزود: ما به دنبال جامعه دوستدار 
انسان هستیم که مهم ترین موضوع آن جامعه دوستدار 
معلول و جامعه دوستدار سالمند است. همچنین با 
ح بهزیست محله که یکی از اهداف اصلی آن جامعه  طر
سالمند است، امیدواریم به این جامعه خدمت رسانی 
شود. سرپرست سازمان بهزیستی کشور گفت: موضوعات 
اساسی پیش روی سازمان بهزیستی، شناسایی، آموزش، 
که  اشتغال و حضور در جامعه و زندگی مستقل است 
زندگی  به  رسیدن  جهت  در  راهکارهایی  بهزیستی، 
منظور  همین  به  و  دارد  نظر  در  مددجویان  مستقل 
اقدام به راه اندازی سامانه اشتغال بهزیستی کرده ایم.
تسهیل گر   ۵۰۰ بزودی  همچنین  داد:  ادامه  حسینی 
شغلی که از میان ۸ هزار نفر گزینش شده اند فعالیت خود 
کز آغاز می کنند. سرپرست سازمان  را در استان ها و مرا
بهزیستی کشور به ارائه خدمت این سازمان به ۸ میلیون 
نفر و پوشش حمایتی ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار خانوار اشاره 
کرد و افزود: امروز ما به ۱.۵ میلیون نفر از افراد دارای 
معلولیت ارائه خدمات می دهیم که سالانه تعداد قابل 
توجهی به این افراد به علت تصادفات افزوده می شود. 
وی یادآور شد: در حالی اشخاص دارای معلولیت ناشی 
که  از تصادفات به جامعه حمایتی ما افزوده می شود 
بهزیستی سهمی از محل جرائم راهنمایی و رانندگی 
ندارد. حسینی به موضوع قانون اختصاص ۳ درصد 
سرجمع بودجه دستگاه ها به تعادل بخشی منطقه ای 
اشاره کرد و گفت: سازمان بهزیستی خود، موضوع عدالت 
است و باید از این قانون مستثنی شود. وی در مورد 
سیاست های سازمان بهزیستی در دوره جدید گفت: 
کز توانبخشی به جهت شبیه  به دنبال کوچک سازی مرا
شدن آنها به محیط خانواده هستیم. همچنین به همین 
کز توانبخشی روزانه در مقابل شبانه  منظور گسترش مرا
روزی را نیز در دستور کار قرار داده ایم.سرپرست سازمان 
در  توانبخشی  تیم  تلاش  به  اشاره  با  کشور  بهزیستی 
رسیدن جامعه هدف بهزیستی به زندگی مستقل گفت: 
در این مسیر نقش کاردرمانگران در کنار سایر اعضای تیم 
کید کرد: کاردرمانی  توانبخشی بی بدیل است. حسینی تا
یکی از مهم ترین رشته های همکار در سازمان بهزیستی 
است. فعالیت اصلی کار درمانگران بازگرداندن انسان ها 
به زندگی عادی و بهبود کیفیت زندگی آنها بوده و آنها، 
انسان هایی را که به هر نحوی دچار آسیب شده و از زندگی 

روزمره جامانده اند، به زندگی روزمره باز می گردانند. 
فعالیت های  گسترده  حیطه  به  اشاره  با  وی 
و  موضوعات  به  باید  درمانگران  گفت:  کاردرمانگران 
چالش ها و آسیب های گسترده نوپدید اجتماعی مانند 
موضوعات روانی و رفتاری ورود کنند. جامعه اوتیسم 
یکی از گروه های مهم هدف سازمان بهزیستی است که 
کاردرمانگران نقش مهمی در آموزش و توانبخشی این 
گروه ایفا می کنند و توسط این متخصصین آماده حضور 
در جامعه می شوند. وی در ادامه به وجود بیش از ۶ 
غ التحصیل رشته کاردرمانی اشاره کرد و گفت:  هزار فار
غ التحصیلان این رشته تقریبا  خوشحالیم که تعداد فار
متناسب نیاز در حال رشد جامعه است و خوشبین 
هستیم که با همکاری دانشگاه ها این تعداد در آینده 
نزدیک بیشتر شود تا بخش اعظمی از نیازهای جامعه 
هدف به ویژه اشخاص دارای معلولیت توسط متخصصین 

این رشته برطرف شود. 

 آرمان ملی – شفق محمدحسینی: هر رفع ممنوعیتی 
گوشی  گر این خبر مربوط به  خبری خوش است. حالا ا
پرطرفدار آیفون باشد، که طبعا عده بسیاری از دارندگان 
که هرچند  کرد. خبری  را شاد خواهد  گوشی  این مدل 
انتشارش از ساعت های نخستین صبح گذشته، کمی بازار 
گوشی های موبایل آیفون مدل ۱۳ و بالاتر را به هم ریخت. 
به طوری که موبایل فروشان اغلبشان دیروز می گفتند که 
فعلا خرید و فروشی نداریم و قیمت آیفون ۱۳ هم با افزایش 
روبه رو بود. دیروز هیأت وزیران در جلسه خود به استناد 
اصل یکصد و سی و هشتم قانون جمهوری اسلامی ایران 
تصویب کردند که واردات هر نوع تلفن همراه هوشمند با 
نشان تجاری اپل، با سود بازرگانی ٩۶ درصد مجاز است. بر 
این اساس پس از دو سال ممنوعیت واردات گوشی های اپل 
به کشور و توقف ثبت سفارش آن، واردات این برند گوشی با 
سود بازرگانی ٩۶ درصد از سر گرفته می شود. ابتدای پاییز 
۱۴۰۱ واردات آیفون ۱۴ به  بعد به شکل تجاری و مسافری 
به کشور ممنوع شد. هر چند که برای مدت کوتاهی  اجازه 
واردات به صورت محدود و به شکل مسافری آزاد بود، اما 
کوتاهی واردات به هر شکل، ممنوع اعلام  پس از مدت 
شد. خرداد ماه امسال بود که تصویب نامه هیات وزیران 
منتشر شد که بر اساس آن با توجه به ممنوعیت واردات 
صورت  در  اپل،  تجاری  نشان  با  هوشمند  همراه  تلفن 
لغو ممنوعیت آن در آینده توسط مراجع ذیصلاح، سود 
 بازرگانی آن به میزان ۹۶ درصد پیش بینی خواهد شد. 
اما این خبر هنوز آنقدر داغ هست که خریداران فرصت 
نکردند آماده خرید شوند. هرچند بازار موبایل ایران دچار 
نوساناتی شده است و آن شوک ابتدایی این خبر حتما 
سبب سوءاستفاده برخی فروشندگان و صعود مقطعی در 
بازار این نوع گوشی خواهد شد، اما در طولانی مدت، طبق 
گفته کارشناسان با تثبیت و افت قیمت روبه رو خواهیم شد. 
گذشته هیچ تثبیت قیمتی در  که روز  این درحالی است 
عرضه گوشی های آیفون وجود نداشت و موبایل فروشان 
هم از وضعیت پیش آمده راضی نبودند و می گفتند هنوز 
در حد خبر است. این درحالی است که قیمت آیفون های 
که در ایران رجیستر خواهند شد هنوز قطعی  جدیدی 
نیست اما بین ۶۰تا۱۲۰ میلیون تومان در نوسان خواهد 
بود. با وجودی که امروز خبر از رفع ممنوعیت رجیستری از 
سوی سخنگوی دولت اعلام شد. اما موبایل فروشی ها آن 
را هنوز در حد خبر می دانند و برخی شان می گویند که فقط 
نوسانات بازار را افزایش داده است و درحال حاضر خرید و 
فروشی نمی شود و قیمت ها هم واقعی نیست. این درحالی 
است که قیمت های اعلام شده توسط چند موبایل فروشی 
به »آرمان ملی« با یکدیگر تفاوت های فاحشی داشت. البته 
این فروشنده ها معتقد بودند که این خبر هنوز راه درازی 
تا عملی شدن دارد. یکی از آنها قیمت آیفون۱۳ معمولی را 
۴۸میلیون تومان و فروشنده ای دیگر قیمت آن را  حدود
۵۰میلیون تومان اعلام کرد. این درحالی است که ابراهیم 
کل انجمن  درستی، نماینده پیشین وزیر صمت و دبیر 
صنفی تلفن همراه کشور هم در گفت وگو با خبرآنلاین، گفت: 
در حال حاضر بالای ۱۱۰ هزار آیفون  ۱۴، ۱۵ و ۱۶ در دست 
مردم است که تعدادی از آن ها از مبادی قانونی و به شکل 
مسافری به دست مردم رسیده است و تعدادی نیز به شکل 

غیرقانونی وارد کشور شده است. 
  آیفون دارانی که کاربردهایش را نمی دانند

آیفون  دارد.  کوچکی  فرزند  و  است  دار  خانه  زنی 
۱۰۰میلیونی اش را در دست دارد و مدام از گرانی قیمت ها و 
وضعیت اقتصادی بد مردم می گوید. در همین حال کودک 
کوچکش به سمت گوشی می رود و او فریاد می زند که دست 
به گوشی من نزن! ۱۰۰میلیون پولشو دادم! همه می زنند زیر 
خنده و می گویند، خانم پس اون سخنرانی ات در راستای 
وضعیتِ بدِ اقتصادی چه شد؟ سرخ و سفید می شود! با این 
گوشی که هنوز رجیستری نشده است، فقط می توانست 
از قبل است.  اما حتما خوشحال تر  تماس بگیرد. حالا 
خانمی که سال هاست از گوشی آیفون استفاده می کند، 

معتقد است که اغلب خانم های اطرافش گوشی های جدید 
گر شرایط اقتصادی شان آنقدر  آیفون را دارند. می گوید حتی ا
خوب نباشد که بتوانند مثلا سفرخارجی بروند، اما ترجیح 
گوشی آیفون به روز داشته باشند. او می گوید  می دهند 
نکته جالب اینجاست که بیشتر دوستانم که گوشی آیفون 
دارند، هیچ کدام از کارآیی های آن را نه می دانند و نه بلد 
هستند. می گوید من اما همان سال ها که آیفون از دیگر 
گوشی ها امکانات بهتری داشت، می خریدم و از امکاناتش 
استفاده می کردم. اما حالا افرادی که آیفون دارند، اغلبشان 
به خصوص در خانم هایی که من می بینم، برایشان کاربرد 
چندانی ندارد، اما صرفا چون به نوعی مد و همه گیرشده 
است، دریک قشر خاص، اغلب از آن استفاده می کنند. 
پیرمردی حدود۸۰ساله، می گوید همه امکاناتی که برای 
استفاده از گوشی لازم دارد را همین گوشی های مدل پایین تر 
و مدل هایی غیراز آیفون هم دارند. او که از ابتدا علاقه ای به 
استفاده گوشی آیفون نداشته، تنها به اصرار فرزندانش آیفون 
۱۳ را برایش از دیارفرنگ دست به دست کردند، تا برسد به 
تهران! می گوید اصلا علاقه ای به آن نداشتم و به اصرار بچه ها 
گرفتم. همین سال گذشته که داخل خودرویش نشسته 
بود، یکی از پنجره آنقدر راحت گوشی را از دستش می قاپد 
که حتی فرصت نمی کند سرش را برگرداند. می گوید بعد از 
آن به بچه ها گفتم دیگر گوشی آیفون نمی خواهم. باهمین 
مدل معمولی از یک برند دیگر راحت تر هستم. او که پیگیر 
کردن گوشی دزدی خود شده بود گفت که به من گفتند  پیدا
گوشی را خاموش می کنند و می فروشندو دیگر ردی از آن 
پیدا نمی شود. انگار این گوشی های دزدی را در افغانستان 

می فروشند. 
 بارقه امید در اقتصاد

درحالی که اغلب افراد ممنوعیت رجیستری این گوشی 
پرطرفدار در ایران را در سال های اخیر اتفاق نادرستی 
دانسته اند، اما این خبر رفع ممنوعیت قطعا سبب خوشحالی 
طرفداران گوشی های جدید خواهدشد. در همین راستا 
وحیدشقاقی شهری به »آرمان ملی« با نگاهی به ممنوعیت 
رجیستری آیفون گفت: هرگونه محدودیتی که وضع می شود، 
دو جنبه دارد، یک جنبه اینکه عدم اطمینان را افزایش 
می دهد. وقتی شما روی تکنولوژی که مردم مایل به استفاده 
از آن هستند، محدودیت می گذارید، عدم اطمینان را افزایش 
می دهید. این درحالی است که این عدم اطمینان و نارضایتی 
به دیگر حوزه ها هم تسری پیدا می کند. سرمایه گذاران یا 
که  کنندگان سایر حوزه ها هم دل نگران هستند،  مصرف 
این بلایی که سر آیفون آمد، سر حوزه های دیگر هم نیاید. 
این اقتصاددان درباره خبر رفع ممنوعیت رجیستری آیفون 
افزود: از حیث کاهش ریسک و نااطمینانی می تواند یک امید 
و بارقه ای در داخل کشور ایجاد کند. این یک بخش آن است. 
بخش دیگر هم این است که یک گروه اجتماعی در کشور 

هستند، که به سبب توانایی های اقتصادی که دارند، از یک 
مدل خاصی در خودرو، در گوشی تلفن، در حوزه های مختلف 
استفاده می کنند. زمانی که محدودیت ایجاد می شود، هم 
ح می شود و هم سبب ناامیدی  بحث اقتصاد زیرزمینی مطر
و عدم اطمینان و سرکوب تمایل جامعه می شود که خود این 
مساله تبعات کوتاه مدت و بلندمدتی دارد. یکی از مشکلاتی 
که ما در اقتصاد ایران داریم، این است که ما نباید با نظام 
غیرتعرفه ای مانع ایجاد کنیم. باید نظام تعرفه ای را داشته 
باشیم. مفهوم نظام تعرفه ای این است که تعرفه بالا ببندیم، 
ولی اینکه محدودیت ایجاد کنیم برای استفاده، این خودش 
هم با عدالت اقتصادی همخوان نیست و هم با اداره یک 
حکمرانی اقتصادی همراهی ندارد. ما باید اجازه دهیم که این 
کالا یا هرکالای دیگری ابتدا عرضه شود، و دولت با استفاده از 
ابزار تعرفه بندی که دارد، آن را مدیریت کند. اما زمانی که شما 
با محدودیت های غیرتعرفه ای مانع ایجاد می کنی، یعنی اجازه 
واردات را نمی دهی، باعث رونق قاچاق هم می شوی و هم 
نارضایتی عمومی را در جامعه افزایش می دهی. شقاقی شهری 
درباره محاسن برطرف شدن ممنوعیت رجیستری گوشی 
آیفون در ادامه گفت: حالا این رجیستری که برطرف شود، 
یک محاسنی دارد، یک گروه طبقات اجتماعی اینها پول 
دارند و پول بیشتری هم حاضرند پرداخت کنند تا استفاده 
کنند. یک حسنش این است که حداقل یک امید را در اقتصاد 
ایران ایجاد می کند، عدم اطمینان را کاهش می دهد. سرمایه 
اجتماعی را تقویت می کند. طبقات اجتماعی مختلف جامعه 
که برخوردار هستند و تمایل دارند هم می توانند از  هم 
فوایدش بهره مند شوند. در همین راستا عبدالمهدی اسدی، 
رئیس انجمن تلفن همراه، تبلت و لوازم جانبی، در گفت وگو 
با ایسنا، گفت: ١٠ درصد بازار و ۴٠ درصد صنعت درگیر و متعلق 
این برند هستند؛ به هر روی لوازم جانبی آن، تعمیرکاران، 
ح هستند؛ با رفع این ممنوعیت،  نمایندگی و... هم مطر
حتماً بازار این ها هم رونق خواهد گرفت و رونق صنعت را هم 
کید کرد: اینکه این  در پی خواهد داشت. این مقام صنفی تأ
مسیر به بهانه  بحث های ارزی بسته بود، اشتباه بود؛ چرا که 
آیفون های ۱۴ و ۱۵ به  صورت غیررسمی وارد کشور می شدند 
و همان ارز به صورت غیررسمی توسط حساب های یکبار 
مصرف، از کشور خارج می شد. طبق آمار غیررسمی که وجود 
دارد، حدود ۹۰۰ میلیون دلار به صورت غیررسمی، آیفون وارد 
ج می شد. این عدد  کشور و ارز آن به صورت غیر رسمی خار
مختص به شش ماهه دوم سال گذشته است که در مقایسه با 
پیش از معرفی آیفون ۱۵، در حدود ۳۰۰ میلیون دلار وارد شده 
بود. در مجموع برای آیفون های ۱۴ و ۱۵ در حدود ۹۰۰ میلیون 
دلار )از شهریور سال گذشته که آیفون ۱۵ رونمایی شد( وارد 
شده است. این عدد با معرفی آیفون ۱۶ تا پایان سال، چنانچه 
ممنوعیت برداشته نمی شد، به بیش از ۱.۳ تا ۱.۴ میلیارد دلار 

هم می رسید. 

9اجتماعی سال هفتم
شماره 1959

پنجشنبه 
1403 .08 .10
27  ربیع الثانی     1446/    31   اکتبر  2024

a r m a n m e l i . i r

گــــزارش

اخبار کوتــــاه

 
 سرویس بهداشتی مترو

کثرا یا تمام ایستگاه های مترو که وارد آن می شویم  ا
در داخل آن سرویس های بهداشتی نیست و تعداد 
خیلی محدودی از ایستگاه ها هست که در بیرون مترو 
گر فضای سبزی باشد سرویس های بهداشتی برای  ا
مسافران تعبیه شده است. مسئولان مترو باید فکری 
اساسی برای این موضوع بیندیشند زیرا واقعا مسافران به 
خصوص کودکان و سالمندان به سرویس های بهداشتی 

احتیاج دارند. 
یک شهروند از تهران

اتوبان ساوه- آزادگان
رسیدگی به آسفالت اتوبان ساوه واقعا امری واجب 
و ضروری است از مسئولان تقاضا داریم که نسبت به 
بهسازی این اتوبان و پر کردن چاله های وسط اتوبان که 
باعث تصادفات جاده ای و خسارات زیادی به رانندگان 

می زند رسیدگی کنند. 
کربلایی از ساوه

مستاجر
به عنوان یک مستاجر می خواهم بپرسم چرا اتحادیه 
ک نسبت به گرفتن درصدی از پول که در  مشاورین املا
قبال عقد قرارداد اجاره خانه گرفته می شود نظارت ندارد 
و در بنگاه ها هر چقدر که بخواهند از شهروندان پول 

می  گیرند؟ این کار نیاز به نظارت جدی تر دارد. 
عزتی از تهران 

                       88105007                 
روی خط آرمان ملی

وزیر ارتباطات از رفع منع رجیستری آیفون خبر داد؛ 

رفع ممنوعیت آیفون
   خبرخوش برای آیفون بازها             رقابت آیفون های فعال، در مسیرِ ایران

  کاهش کیفیت هوای تهران 
طی پنج روز آینده

تهران  استان  هواشناسی  کل  اداره   
اعلام کرد: آسمان استان در نواحی پرتردد 
شهری در ساعت های عصر و شب با غبار 
کیفیت هوا پیش بینی  کاهش  محلی و 
می شود. به گزارش ایسنا، بر اساس تحلیل 
الگوهای همدیدی و بررسی نقشه های 
پیش یابی، آسمان استان تهران طی پنج 
روز آینده، صاف تا قسمتی ابری، در بعضی 
ساعت ها همراه با افزایش ابر و وزش باد و 
در نواحی پرتردد شهری در ساعت های 
عصر و شب، با غبار محلی و کاهش کیفیت 
هوا پیش بینی می شود. از دیشب تا شنبه 
)۹ تا ۱۲ آبان ماه(  با گذر امواج ضعیفی از 
نواحی شمالی، در بعضی ساعات آسمان 
گاهی افزایش وزش  نیمه ابری تا ابری، 
کنده به ویژه در دامنه ها و  باد و بارش پرا

ارتفاعات مورد انتظار است. 

 مخالفت رئیس پلیس راهور 
با آسان سازی گواهینامه

رئیس پلیس راهور فراجا گفت: پلیس 
با هرگونه روانسازی و آسان سازی دریافت 
گواهینامه رانندگی وسائل نقلیه مخالف 
است زیرا نباید در حوزه هایی که با جان 
مردم سر و کار دارد، تسهیل گری شود. 
گفت وگو  سردار سیدتیمور حسینی در 
با ایرنا درباره نتیجه منفی آسان سازی 
گواهینامه رانندگی،  آیین نامه دریافت 
اظهار داشت: کاملاً حرف درستی است 
این مسئله موافق هستیم.  با  نیز  و ما 
به  پاسخ  در  فراجا  راهور  پلیس  رئیس 
اینکه چرا برخلاف کشورهای توسعه یافته 
در حوزه رانندگی دست به آسان سازی 
صدور گواهینامه زده ایم، گفت: به شدت 
با تسهیلات و روان سازی و آسان کردن 
به  هستیم.  مخالف  گواهینامه  فرآیند 
گفته سردار حسینی، کسی که می خواهد 
صلاحیت  باید  کند  دریافت  گواهینامه 
لازم برای هدایت وسایل نقلیه از جمله 
موتورسیکلت، سواری و حتی خودروهای 
دهه   ۲ طی  باشد.  داشته  را  سنگین 
اخیر شاهد روند آسان سازی آیین نامه 
دریافت گواهینامه بوده ایم که بسیاری از 
کارشناسان آن را عامل اصلی در افزایش 
نادرست  فرهنگ  و  رانندگی  تخلفات 

ترافیکی می دانند. 

 کشف لاشه خرس قهوه ای 
در سی سخت

زیست  محیط  حفاظت  سرپرست   
گفت: لاشه یک  بویراحمد  و  کهگیلویه 
قلاده خرس قهوه ای ۳ ساله در کلنجه 
سی سخت پیدا شد. عبدال دیانتی گفت: 
غروب سه شنبه گزارش مردمی از پرسه 
اطراف  در  قهوه ای  خرس  قلاده  یک 
باغ های کلنجه سی سخت در منتهی الیه 
باغ های انگور دریافت شد. گروه اعزامی 
از صبح دیروز پایش ها را در محدوده 
بیشتری آغاز کردند و متاسفانه ساعتی 
شدند.  مواجه  خرس  لاشه  با  پیش 
بالینی  معاینه  در  کرد:  دیانتی تصریح 
خرس، هیچ آثاری از زخم یا تلف شدن 
بر اثر گلوله مشخص نبود، بنابراین برای 
زود  خیلی  مرگ،  علت  شدن  مشخص 
کالبد شکافی انجام شد. وی ادامه داد: 
علت  شکافی  کالبد  از  پس  دامپزشک 
گفت:  کرد و  اولیه مرگ را عفونت بیان 
می دهد  نشان  خرس  جسمانی  وضع 
روز  چندین  شدید  عفونت  علت  به 
است که تغذیه ای نداشته است. ضربه 
خوردگی های کوچکی نیز در بدن خرس 
مشاهده شده، اما دامپزشک علت تلف 
شدن خرس را ناشی از عفونت شدید 

اعلام کرد. 

جمع آوری 500 آسیب دیده 
اجتماعی در منطقه یک

 شهردار منطقه یک تهران از جمع آوری 
در  اجتماعی  آسیب دیده   ۵۰۰ بر  بالغ 
منطقه یک از ابتدای سال خبر داد. به 
، سید مهدی صباغ شهردار  گزارش  مهر
منطقه یک تهران در نشست رصد و پایش 
آسیب های اجتماعی منطقه یک با اشاره 
به اینکه پل صدر پروژه فاخری است که 
کشور دیده شده باشد،  کمتر در  شاید 
ک باقی مانده در اطراف پل  بیان کرد: املا
و اختلاف ارتفاعاتی که در کنار پل ایجاد 
شد، خود تبدیل به یک نقطه بی دفاع و 
مامن آسیب های اجتماعی شده است. 
از ابتدای ورود با رصدی که انجام شد 
به  گرفت،  صورت  که  پیگیری هایی  و 
که باید به موضوع  این نتیجه رسیدیم 
ساماندهی آسیب های اجتماعی در این 
کید به اینکه  منطقه ورود کنیم. صباغ با تا
ورود خوبی به آسیب های اجتماعی در 
منطقه صورت گرفت، ادامه داد: از ابتدای 
سال ۵۱۰ فرد آسیب دیده را جمع آوری 
کرده ایم. البته در دو سال اخیر بالغ بر 
هزار و ۵۰۰ فرد آسیب دیده جمع آوری و 

ساماندهی شده اند. 

  احکام مستمری کارگران جان باخته در معدن طبس با امضای »احمد میدری« وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی به بازماندگان و خانواده های آنان اعطا شد. حوالی ساعت 
۲۰:۳۰ شنبه، ۳۱ شهریورماه حادثه انفجاری در کارگاه های استخراج شماره ۸۲ معدن 
زغال سنگ معدنجو به وقوع پیوست. این کارگاه دارای طول ۱۰۰ متر و ضخامت یک متر 
با شیب حدود ۱۰ درجه بود. بر اساس شواهد اولیه، این انفجار ناشی از آزاد شدن حجم 
زیادی از گاز متان بود. این گاز می توانست به دلیل وجود حفره های گازی و شکست 
در حفره های ناشی از عملیات تخریب در کارگاه استخراج ایجاد شده باشد. در زمان 
وقوع حادثه، حدود ۷۰ کارگر در بلوک های C و B مشغول به کار بودند. بلوک C پس از 
ورود از دهانه تونل با شیب حدود ۱۸ درجه، به طول ۷۵۰ متر ادامه داشت و در عمق 
۲۵۰ متری از سطح زمین به تونل بلوک B می رسید. در حالی که دهانه این دو تونل از 
بیرون حدود دو کیلومتر با یکدیگر فاصله داشتند، اما به منظور تهویه، به یکدیگر متصل 
 VOD۱۶ بودند. معدن دارای سیستم تهویه مرکزی بود که شامل دو دستگاه فن مکشی
در محل بلوک B بود. این دو فن وظیفه داشتند گازهای موجود در تونل ها را به سمت 
سطح زمین مکش و هدایت کنند. متاسفانه شواهد نشان می داد که در زمان وقوع 
حادثه، در انتهای بلوک C، به دلیل عدم رعایت اصول ایمنی در گام تخریب، گاز متان 
تجمع یافته بود. ورود جرقه یا حرارت از یک منبع نامشخص باعث این انفجار شد. این 
 C انفجار به شدت تخریب کننده بود و منجر به ریزش بخش های وسیعی از کارگاه تونل
شد. گاز مونوکسید کربن )CO( تولید شده در نتیجه این انفجار به سمت تونل B هدایت 
شد و به تبع آن، گاز CO از کارگاه های شماره ۱۰۵ و ۸۳ عبور کرده و منجر به مسمومیت 
و خفگی ۲۹ کارگر شاغل در تونل B و ۲۰ کارگر شاغل در بلوک C شد. همچنین، ۱۷ نفر 
دیگر در این دو بلوک دچار مصدومیت شدند که متاسفانه چهار نفر از این افراد در 
بیمارستان جان خود را از دست دادند. در مجموع در این حادثه ۵۳ تن از کارگران 
جان خود را از دست دادند و ۱۳ تن مصدوم شدند. علاوه بر این ۱۴ تن از نیروهای 
امدادی نیز در حین ماموریت دچار آسیب هایی شدند که مهم ترین آن نفس تنگی و 
کسیژن بود. مدیران کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان های خراسان رضوی،  کمبود ا

خراسان جنوبی، گلستان و سیستان و بلوچستان، رؤسای ادارات بهزیستی، تأمین 
اجتماعی، بسیج کارگری، کانون هماهنگی شوراهای اسلامی کار به نمایندگی از وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی با حضور در منازل کارگران جانباخته معدن طبس ضمن 
همدردی مجدد با خانواده های  آنان، حکم برقراری مستمری کارگران جانباخته را با 

امضای احمد میدری اعطا کردند. 

برقراری مستمری بازماندگان کارگران معدن طبس 


